
Aniversări 

ARHITECTUL GUNTHER SCHULLER LA 88 DE ANI 

Membru de onoare al Comisiei zonale a 
Monumentelor, Ansamblurilor şi Siturilor istorice 
Transilvania Est, domnul arhitect Gunth er 
Schuller constituie, la venerabila vârstă de 88 de 
ani, un exemplu de atitudine civică, prin 
intervenţiile active în problema conservării 
monumentelor şi ansamblurilor istorice din 
cadrul judeţului şi municipiului Braşov . 

Interesul pentru păstrarea şi restaurarea 
monumentelor istorice a fost preocuparea 
dominantă a activităţii sale profesional e, 
concretizându-se, pe lângă lu crările de 
restaurare efectuate, şi în numeroase articole şi 
publicaţii de p~pularizare şi formare a un ei 
atitudini conştiente a populaţiei faţă de valoarea 
pe care o reprezintă patrimoniul arhitectural. 

Pentru activitatea constantă în domeniul 
monumentelor istorice, pe parcursul a ap'°ape 
cinci decenii de activitate, precum şi pentru 
acţiunea de popularizare a monumentelor din 
România în ' străinătate, în anul 1993 i s-a 
înmânat arhitectului Gunther Schuller, la Viena, 
premiul internaţional „Gottfr~d von Herder". 

Actualmente arhitectul Gunther Schuller a 
fost ales membru onorific al „Forumului 
locuitorilor braşoveni", asociaţie non
guvernamentală care îşi propune să promoveze 
valorile democraţiei locale prin sensibilizarea 
opiniei publice asupra protejării patrimoniului 
arhitectural al Braşovului. 

Marina Iliescu : V-aş ruga să punctaţi câteva 
date semnificative din biografia dvs . 
profesională. 

Gunther Schuller: M-am născut la Braşov , la 
10 octombrie 1904. Tatăl meu era arhitect, 
diplomat al Şcolii Tehnice superioare de 
Arhitectură din Munchen. Am urmat aceeaşi 
şcoală, iar în 1932, diploma mea din Munchen a 
fost recunoscută de Facultatea de Arhitectură 
din Bucureşti. 
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M.I. : Care a fost activitatea dvs. de debut în 
mesene? 

G.S. : După cinci ani de studii la Munchen, 
m-am întors în oraşul meu natal. Aici am lucrat în 
biroul de arhitectură al tatălui meu, care - şi 
crease un nume, fiind cunoscut prin lucrările 
executate şi anume : Hotelul „Coroana" 
(actualmente „Postăvaru"}, fosta Bancă „Ţara 
Bârsei", diferite proiecte de şcoli şi grădiniţe în 
oraş şi jude\, clădiri de locuinţe particulare şi 
proiecte pentru industrie, cum ar fi Fabrica 
„Nivea". 

Tatăl meu punea mare preţ pe formarea 
prac ticii în meserie, încât un an de zile m-a 
obligat să practic meseria de zidar şi tâmplar. 

M.I.: De când datează preocuparea dvs. 
pentru monumente istorice şi în ce împrejurări 
v-aţi început cariera? 

G.S. : Preocuparea mea pentru monumentele 
istorice datează încă din anii 1937, când am 
început să particip la lucrările de restaurare ale 
Bi sericii Negre . Tatăl meu a fost mulţi ani şef:.il 
lu crărilor de restaurare ale Bisericii Negre. ln 
perioada 1937-1 945, am lucrat sub îndrumarea 
lui , contribuind la o serie de lucrări importante, 
ca: intervenţii în corul Bisericii Negre, extinderea 
plettforrn ei orgii, încălzirea centrală a Bisericii 
Negre. 

A urmat apoi o întrerupere a activit_?ţii de 
arhitect, datorată evenimentelor istorice. ln anul 
1948, m-am întors din prizonierat (Rusia}, ca 
invalid (lipsa braţului drept) . În acest an a murit 
şi tatăl meu. 

M.I. : Braşovul, cu bogăţia lui în vestigii 
istorice nu a încetat să vă pasioneze, şi din 1949 
aţi activat în cadrul municipalităţii oraşului. 

G.S. : Am fost angajat în cadrul serviciului de 
sistematizare şi arhitectură al judeţului, 
colaborând cu arh. Monica Cârneci şi ing. Ion 
Pinciu în probleme de control a protecţiei 
monumentelor. 
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Oraşul Braşov are peste 200 de obiective 
monumente istorice de întreţinut şi exista, cu 
câţiva ani în urmă un interes deosebit pentru 
această problemă. A funcţionat chiar o echipă 
de întreţinere a monumentelor mai importante, 
ale căror probleme de finanţare plus procurarea 
materialelor au fost direct dirijate de Direcţia 
Judeţeană de Sistematizare. 

M.I.: V-aş ruga să ne redaţi câteva momente 
mai importante din activitatea dvs . în domeniul 

restaurării şi conservării monumentelor 
Braşovului şi câteva păreri în legătură cu 
aceasta. 

G .S. : Am condus lucrările de restaurare la 
Poarta Ecaterinei, ce făcea parte din latura de 
vest a incintei de fortificaţii a oraşului. 
Monumentului i se alătură astăzi o construcţie 
datând din secolul XIX. Restaurarea (proiect IPJ 
Braşov - şef de proiect arh. Popa Cornel) a ţinut 
cont de amenajările necesare unei funcţiuni care 
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să permită întreţinerea viitoare a monumentului . 
Astăzi, în interiorul Porţii Ecaterina funcţionează 
sediul filialei Uniunii Arhitecţilor Braşov. 

Subliniez importanţa găsirii unei funcţiuni utile 
comunităţii pentru orice monument restaurat, 
aceasta fiind condiţia de bază pentru asigurarea 
întreţinerii în timp a monumeiltului. 

Am mai urmărit execuţia lucrărilor de 
restaurare la complexul „După Ziduri" (latura de 
nord a fortificaţiilor orâşului), împreună cu 
Bastionul Porţii şi Turnul Alb, acesta din urmă 
numai în exterior, din lipsa. fondurilor. Cu ocazia 
reamenajării Pieţii Sfatului s-au găsit o serie de 
amfore de cereale îngropate, desminţindu - se 
zvonul că ar fi existat şi un tunel între oraş şi 
Turnul Alb. 

În ideea găsirii unei utilităţi, aş propune în 
interiorul Turnului Alb amenajarea unei cafenele
cofetărie. Galeriile turnului oferă o privelişte 
cuprinzătoare spre oraş - de la cartierul Schei 
cu biserica Sf. Nicolae, promenada de sub 
Tâmpa, dealul Cetăţuii până spre noile cartiere -, 
ceea ce ar constitui un adevărat punct de 
atracţie turistică. 
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Asemenea puncte de interes turistic se pot 
crea şi în oraş . Oe exemplu, lângă edificiul 
Băncii Naţional e din Piaţa Sfatului, se află 
clădirea de la nr. 27 (considerată ca una din 
cele mai frumoase din vechea cetate Braşo~). 
ce se numea înainte „Casina Română". ln 
această clădire a fost cazat şi împăratul Iosif al 
11-lea. Curtea imobilului se extinde până la 
zidurile de apărare ale laturii de Nord a oraşului. 
Crearea unui acces de vizitare, restaurarea şi 
amenajarea clădirii ar pune în valoare acest 
monument reprezentativ. 

M.I. : Cum apreciaţi lucrările de restaurare 
efectuate la unele din monumentele importante 
ale oraşului şi ce s-ar putea Întreprinde în 
continuare, în funcţie de etape şi importanţă? 

G.S.: După sistarea lucrărilor de şantier, ca 
urmare a desfiinţării Direcţiei Monumentelor 
Istorice, la Biserica Neagră au continuat lucrările 
din fondurile Parohiei Evanghelice. Astfel, au 
fost înlocuite toate geamurile, cu sticlă 11 Vitral" 1 

care împiedică pătrunderea razelor ultraviolete 
ce ar dăuna covoarelor de colecţie (peste 100 
exemplare), expuse în navele bisericii şi în faţa 
orgii. 
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S-au continuat lucrările la interiorul corului -
zugrăveli, pardoseli din duşumele etc . Acum se 
execută lucrări de restaurare a exteriorului 
bisericii. 

Lucrările de restaurare la clădirea din Piaţa 
Sfatului nr . 15-16 merg prea încet. Ar trebui 
analizat ce lucrări sunt necesare într-o primă 
etapă, pentru darea cât mai repede în folosinţă a 
clădirii. 

M.I. : Ţinând cont de îndelungata dvs . 
experienţă, ce propuneri aţi face privind 
activitatea de protecţie a monumentelor 
Braşovului în etapa actuală? 

G.S.: Specificul Braşovului îl constituie 
tocmai această fericită îmbinare între natură 
(relief, vegetaţie) şi mediul construit. 
Monumentele trebuie valorificate, ţinându - se 
cont totodată şi de poziţia pe care o ocupă în 
peisaj. Prin selecţia controlată a vegetaţiei în 
zona Turnului Alb şi a promenadei de sub 
Tâmpa s-ar crea o percepere îmbunătăţită spre 
oraş. 

Proiectele majore de circulaţie care preocupă 
în prezent municipalitatea, trebuie atent 
analizate . Mult discutata deviere a transportului 

îr1 comun de pe străzile Mureşenilor şi Bariţiu se 
poate rezolva numai printr-un tunel (sens unic), 
soluţia indicată încă din 1970 de către Direcţia 
Monumentelor Istorice. 

În acest fel pot fi salvate cele două bastioane, 
fauna şi flora dealului respectiv, în relaţie cu 
amenajări turistice de valorificare a sitului 
respectiv, ceea ce ar constitui o atracţie unică în 
raport cu alte oraşe din ţară. 

Cred că la aceasta ar contribui şi munca de 
trezire a interesului populaţiei, acţiune la care 
presa, radioul şi televiziunea ar fi de un mare 
ajutor. 

În încheiere, ţin să subliniez că pentru a putea 
face faţă unei activităţi de restaurare şi 
întreţinere a bogatei zestre de monumente pe 
care o are oraşul Braşov este necesară 
constituirea unei echipe permanente (formată 
dintr-un meşter, trei zidari şi doi ajutători), care 
să depindă direct de Primăria oraşului . Această 
practică a mai existat în anii din urmă şi a dat 
rezultate pozitive. 

Interviu realizat de arh. MARINA ILIESCU 
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